
Sevcik: Láncos motorfűrészek a fadöntéshez. Szüne
telés nélküli üzem osak úgy lehetséges, ha minden fűrész 
mellett 25—30 munkás végzi a döntés , legal lyazás, kér
gelés és hossztolás műveleteit; i lyenkor a teljes felkészi-
téhez szükséges munkaidőhői 8—20°/« esik a fűrészel sre. 
Csak 50 cm-nél vastagabb törzsek döntése gazdaságos 
ilyen fűrészekkel, mert ezekkel 3—4-szer annyi törzs 
dönthető, mint kézifűrésszel. 

Sindelár: Az erdőterület megosztása, tekintettel az 
állandó jellegű gazdasági egységek és a gazdasági kar
totékok bevezetésére. — Csehszlovákiában minden faállo
mányról gazdasági kartoték készül. Az eddigi gyakorlat 
az erdőterületet az erdőrendezés szempontjai szerint osz
totta fel. A legkisebb egység, az erdőrészlet, nem volt 
ál landó jellegű. A kartotók-rendszernek viszont csak úgy 
lesz haszna, ha állandó egjségekrc épal. Az i l yen fel
osztás alapja a termelőhely és az 'üzemtechnikai szem
pont. A szerző a következő tagolást javasolja (felülről 
lefelé): teljes gazdasági egység, gazdasági csoport, terme
lési típus, az állandó alapegység, a m e l y szükség esetén 
a felület és ál lomány szerint átmeneti részletekre osz tható . 1 

Dr. Korsan: Magassáyi görbe. Egy 100 törzset szám
láló 53 éves lúcfenyő-próbaál lománjban felvett á tmérők 
és magasságok alapján kimutatja, hogy az egykorú ho
mogén lúcosokban a fatömeg pontos, megál lapí tásához 
vastagsági csoportonkint e legendő 2 törzs magasságának 
a megmérése 
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Eckmüllner: A júhlegelő a hcgyséyi erdőben. A kecs
kék erdei legeltetését már egy 1539-ből származó erdő-
rendtartás eltdlotla Stájerországban, de a juhokra vonat
kozólag egész Ausztriában nem történt hasonló intézkedés. 
A szerző az Enns folyó mel lékén lévő hegvségi erdőkből 
vett példákkal világítja meg, hogy a juhok is érzékeny 

•Tudomásunk szerint a magyar erdorendezés hasonló elgondolás 
alapján kósííti elö újjászervezését. 

károkat okozhatnak, mégpedig azzal, hogy legeltetésük a 
növényzet és a talaj természetes fejlődését gátolja. 

Fröhlich: Szálalóerdő a Gmundnerberg-en.— lg?n szép 
példája a belterjes erdőművelésnek! 

Hubinger: A hegységi elegyes erdők. — A hegy
ségi e legyetlen lúcosok sokhelyt természetes erőformák, 
veszede lmes kísérlet tehát ezek helyére a kü lönben meg
okolt e legyes á l lományokat erőszakolni! 

ür. Mazek-Fialla: Az osztrák gyantacsapolási mód
szerek a magyar gyantatermelésben. A Mállerd dunántúl i 
erdeifenyveseiben ú. n. bécsi gyaluval végzett csapolás 
törzsenkint és évenkint át lag l.tO kg- nyersgyan'át adott; 
ez az eredmény felülmúlja más országokét (1—1.5 kg) és 
a szerző szerint az enyhébb éghajlat javára Írandó. 

Dr. Flatscher: A világ erdőgazdasága. A bécsi „Hoch-
schulo für Bodenkultur" tanév-megnyitó k ö z g y ű l é s é n el
hangzott rektori székfoglaló, amely igen érdekes adatokat 
tartalmaz. Az egész világ összes fakészlete kb. 144 mill iárd 
m 3 , ennek a 30°/o-a gyengén erdősült, de jól gazdálkodó 
Európában található. Az évi növedék hektáronkint csak 
0.6 m 3 (Európában 2 m 3 ! ) , az összes f a f o g y a s t á s viszont 
2.5 mil l iárd m 3 , ez tehát 35°/o-os túlhasználatot jelenti 
Okszerűbb gazdálkodás , fokozott takarékosság menthet ik 
m e g csak az emberiséget a fenyegető fainségtől . Az erdé
szet ma m á r n e m leihet a függvénye m á s gazdasági ágak
nak; Ausztria is külön erdészeti minisztériumot követel i 

Wettstein: Fajtakutatás, változat és öröklés a fák vi
lágában. — Neves kutatók (Vilmorin, Cieslar, Engler, Op-
permann. Zedcrbnuer Sylvén) eredményei alapján a to
vábbi vizsgálatok szükségét hangsúlyozza. 

Meloun: Az ártéri erdő. — A dunament i erdők fáiról, 
cserjéiről és a l jnövényzetéről ad jól áttekinthető képet. 

Bitterlich: Erdei munkásaink szakbeli készsége. — Az 
eredményes gazdálkodás egyik lényeges előfeltétele az 
ügyes szakmunkás (szálalás el sem képzelhető' né lkü lükr 
te l jes í tményüket á l landó képzéssel , ke l lő megbecsü'é^sel 
(szociális intézked:sekl) kell fokozni , pót lásukról intéz
ményesen gondoskodni . 

K Ü L Ö N F É L É K 

A M Ű E G Y E T E M E R D Ő M É R N Ö K I O S Z T Á L Y Á N A K Ú J J Á É P Ü L T B O T A N I K U S K E R T J E 

A selmeci Erdészeti és Bányászati Fő i sko la botanikus 
kertjét 1838-ban telepítették. Területe mindössze 2.6 hek
tár volt, s ezen meglehetősen összezsúfolva kb. 600 fajta 
fát és cserjét telepítettek meg. A Főiskolának 1919-ben 
bekövetkezett átköltözésekor a kezdeti nehézségek után 
az ajkkor üresen álló honvéd főreáliskola épületében kap
tunk új otthont. Az iskola kb. 10 ha-nyi beépítetlen terü
letének kb. csak a felét telepítették annakidején mint 
díszkertet, a másik felét gazdasági kertnek, gyakorlótér-
nok stb. használták. Az átvett területnek tehát kb. a felét 

. újra kellett telepíteni é s a már beültetett területen is lé
nyeges változtatásokat kellett végezni. Ezeket Wettstein 
könnyen áttekinthető rendszere alapján hajtottuk végre: 
kivágtuk a kevésbbé értékes fákat és cserjéket, viszont az 
idősebb é s szebb példányokat a rendszer kívánalmai elle
nére is meghagytuk. A telepítés munkája 1923-ban kezdő
dött meg és nagy vonásokban 1930-ban fejeződött be. 

Céltudatos munkával , de különösen a kert fizikai és 
szellemi dolgozóinak önfeláldozó szorgalmával — sokszor 
igen szűkös anyagi körülmények el lenére — sikerült a 
kertet úgy kifejleszteni, hogy 1940-ben nemcsak az erdé
szeti, hanem az egyetemi botanikus kertek között is m i n d 
területe, mind arborétumának fajgazdagsága következtében 
igen előkelő helyet foglalt el . 

Sajnos, az 1944-ben bekövetkezett háborús e semények 
a kertet sem kímélték meg. A bombázások tulajdonképen 

lényegesebb káros í tásokat n e m okoztak, mert az egyik 
b o m b a a főépület elé esett és itt inkább csak épületkáro
kat okozott , a másik kettő pedig a kert peremére, ahol 
szerencsére kár nélkül maradt a hatása. A negyedik azon
ban a gubacstermők csoportjába esett, és itt egy igen szép 
Quercus fardi/7ora-ál lományunkat tette tönkre. Ennél 
azonban sokka l károsabb következménye i voltak annak, 
hogy 1944 tavaszától kezdve a z á l landó légiriadók követ
keztében a kertet ápolni n e m tudtuk, a felszabadulás után 
pedig az épületek és a kert katonai beszál lásolás céljait 
szolgálták. Ennek ellenére, amikor a h i h o i ú f i l y t á i hazán
kat ért károk megál lapítása lehetővé vált, kiderült, hogy 

• a magyarországi botanikus kertek közül egyedül az Erdő
mérnöki Osztály botanikus kertje maradt meg viszonylag 
ép állapotban. A szabadiföldi á l l o m á n y szempontjából 
amúgy s e m je lentékeny budapest i botanikus kert elég 
s ú l y o s károkat szenvedett, a szegedi és debreceni bota
nikus kertek pedig m a j d n e m teljesen elpusztultak. A sop
roni botanikus kert újjáépítése tehát á l ta lános magyar 
kul túrszempontból is felette fontos volt, ezért minden 
erőnkkel azon voltunk, hogy a kertet minél rövidebb idő 
alatt rendbehozzuk. 

Sajnos , 1945 őszén már n e m sokat tehettünk. Üveg
házaink üveganyaga 70°/<i-ban tönkrement, és a megmaradt 
növényeket csak igen n a g y nehézségek árán tudtuk a be-



deszkázott üvegházakban úgy-ahogy megmenteni . A leg-
súlyosalbb károkat a jcl láhlák terén szenvedtük. 1946 
őszén az 1944-ig kihelyezett 5500 drh j e l t á b á b ó l mindössze 
1500 drb maradt épséglben. Pedig a jeltáblák a botanikus 
kérlek berendezéséhez, e l sősorban oktatási szempontból , 
szinte nélkülözhetet lenül fontosak. Ezek teszik ugyanis 
lehetővé, h o g y a kertet látogató hal lgatók a szükséges 
növényismereteket gyorsan elsajátíthassák. 

Ennek ellenére még 1945 őszén a legfontosabb kar
bantartási munkálatokat igyekeztünk elvégezni. Ezekben 
a nehéz napokban a kert fizikai és szel lemi do lgozó i szarában nagyon megapadva (17 holdat 3 á l landó munkás 
sal kel lett volna rendbehoznunk) szinte bámulatos önfelál
dozással követtek el mindent , h o g y a legszükségesebb fenn
tartási munkálatokat el tudjuk végezni. Igen nagy érdeme
ket szereztek ezen a téren az Erdömérnöki Osztály halig. i -
tói i s , akik jórészt lerongyolódva és h iányosan táplálkozva 
napokat áldoztak arra, hogy nehéz fizikai munkával segít
ségünkre legyenek. Erre nagy szükségünk is volt, mert 
1946 őszéig az infláció is akadályozott bennünket a rend
szeres munkában. 

A legnagyobb gondunk a névtáblák pótlása volt; kéz
írással, fáiból készítettük őket. Így el tudtuk érni azt. hoyy 
legalább az á l lományalkotó Iák és cserjék tanulmányo
zása lehetővé váljék. Ezekben a nehéz időkben a 
MÁLLERD Közp. Igazgatósága igen nagy megértést tanú
sítóit irántunk. A le iszabadulás óta neki köszönhetjük, 
hogy üvegházainkat fűteni tudjuk, és megmentet t növény-
jeti ink nem m e n t tönkre. 

1947-il>en még mindig n a g y nehézségekkel küzdöt
tünk. Ennek ellenére é s egyrészt azért, mert a személyzet 
tovább folytatta önfeláldozó munkásságát , másrészt , mert 
a Közoktatásügyi Minisztérium lehetővé tette azt, hogy 
legalább nyáron a munkás lé t számot felemelhessük, már 
sokat tudtunk tenni a kert újjáépítése terén. Meg kell 
azonban jegyeznem, hogy a legnagyobb munka időben is 
csak legfeljebb .1—1 ál landó munkást tudtunk alkalmazni 
ezen a v iszonylag nagy területen. Hallgatóink ebben az év
ben i s szinte csodálatraméltó önfeláldozással állottak 
mellénk. 

A kert tulajdonképeni újjáépítése 1948 tavaszán vette 
kezdetét . Az újjáépítést e l sősorban Ortutay Gyula minisz
ter úr k o m o l y anyagi támogatása tette lehetővé. Ennek a 
támogatásnak a segítségével végre sikerült o lyan m u n k á s 
létszámot beál l í tanunk, amel lye l — természetesen mos t 
sem minden nehézség né lkül •—• végre a kertet rendbe tud
tuk hozni . Ez a támogatás tette azt is lehetővé , h o g y be 
tudtunk rendezkedni á l landó jel legű névtáblák házi e lő
állítására. Egyedül 1948 nyarán közel 2.000 drib új név
táblát he lyeztünk ki. Most m á r elértük azt, h o g y fonto
sabb növénye ink kivéte l nélkül jól o lvasható , tehát köi iv-
nyen tanulmányozható jcltáblákat kaptak. 

A MÁLLERD Közp. Igazgatósága sz intén je lentékeny 
hozzájárulással támogatta a kert újjáépítését. Az évről-
évre adott tűzifán kívül, amellyel lehetővé tette az üveg-

kép. Külföldi fenyők osztálya 1928rban. 

i. kép. KUlfBldi fenyők osztálya 1948-ban. 

házak fülesét, ez év tavaszán egy igen értékes csemete-
anyagot adományozot t a kertnek, é s azt le is szállíttatta, 
ez év őszén pedig nagyértékű üvegházi anyaggal látott el 
bennünket . 

Miután időközben a m é g fedetlenül maradt utolsó 
üvegházunk üvegezés i munkálatai t is megkezdtük, ez év 
őszén az Erdőmérnöki Osztály botanikus kertjének újjá
építését lényegi leg befejezettnek tokinthetjük. Jelenleg 
összesen 2263 drb. fát, 1539 drb. cserjét és kb. 2460 drb. 
lágyszárú növényt ápolunk és tartunk nyi lván a kertben. 
Ezeknek jórészét már tábla i s jelöli. 

Nemcsak hallgatóknak áll ez a szép kert rendelke
zésre, hanem ezenkívül az ország egész területére kiter
jedő hivatást is teljesít. Az érdeklődőket ellátjuk növény
anyaggal , ezenkívül számos iskola, egyesület stb. tekin
tette meg már az év fo lyamán i s a botanikus kertet. 

Mivel a külföldi mag- é s csemetebeszerzés úgyszólván 
teljesen lehetet lenné vált — hiszen a legnagyobb teljesítő
képességű faiskolák részben elpusztultak, résziben pótlás 
nélkül maradtak —• a soproni botanikus kertre vár az a 
feladat, hogy az időközben elpusztult magyar botanikus 
kertek á l l ományának megúj í tása céljából a kert értékes 
maganyagának felhasználásával csemetekertet telepítsen, 
és az itt nevelt külföldi fafajokkal a többi botanikus ker
tet fokozatosan ellássa. 

Hiányaink egyedül az al-havasi és havasi növények 
csoportjában vannak, ezeket sa jnos , egyelőre m é g nem 
tudtuk pótolni . Jelenleg.7 ökológiai csoportunk áll a hall
gatók és a kertet tanulmányozni k ívánó közönség részére, 
amelyekiben a m a g y a r lomb- é s fenyőerdők jellemző növé
nyeit mutatjuk be. E z e n k í v ü L k ü l ö n csoportban mutatjuk 
be az egysz ikű növényeket , a füveket , a réti növényeket , 
a gyógynövényeket , a mocsár i növényeket , a legfontosabb 
v i lágta lan növényeket é s e g y nagyon jól sikerült csoport
ban a szikes- és h o m o k o s talajok növényzetét azokkal a 
fákkal együtt, ame lyek ezeknek az erdősítésekor szerepet 
játszanak. E g y kb . 1 kat . ho ld kiterjedésű területen Wefí-
stein rendszere szerint megtelepítettük azokat a fákat és 
cserjéket, amelyek nálunk őshonosak, vagy pedig mint 
ú jonnan te lepítendő fafajok jönnek tekintetbe. Ezeket úgy 
csoportosítottuk, hogy hallgatóink a nélkül, hogy a nagy 
kiterjedésű kertet bejárni kényszerülnének, egy egyszerű 
szemlével sz inte játszva tanulhatják meg a gyakorlati 
szempontból fonlos anyagot . 

H o g y unit jelent az új erdöniérnök-nemzedék kikép
zésébon a most újjáépített kert értékes anyaga, azt n-'m 
kell hangsúlyoznom. Meggyőződésem, hogyha a MÁLLERD 
Igazgatósága és a Vallás- és Közoktatásügyi Minisztérium 
a jövőben i s mel lénk áll megértő támogatásával, akkor a 
még reánk váró szép fe ladatoknak maradék nélkül meg 
fogunk tudni felelni, és megkezdhetjük a kert továbbfej
lesztését is. 

Dr. Fehér Dániel. 



AZ E R D E I F E N Y Ő J E L E N T Ő S É G E A H O M O K F Á S Í T Á S S Z E M P O N T J Á B Ó L 

D r . H a r a c s i L a j o s e l ő a d á s a 

A Műszaki és Természettudományi Egyesületek Szö
vetségének általános munkaterve szerint Egyesületünk is 
megrendezte idén (január hó 31-én) e l ső előadását, amely
nek során dr. Haracsi Lajos erdóigazgiitó, az Egyesület 
ehi ke. ismerl.'lte a/, enle . fenyő szerepé a haz .i homok-
fásításiban. 

Bevezetőül előbb az erdeifenyő termőhely i igényeivel 
foglalkozol!, majd. felsorolta természetes e lőfordulásának 
helyeit és ezek alapján arra a következtetésre jutott, hogy 
az Alföld legsoványabb, legszárazabb homokjain , a bucka-
tetőkön fásítás szempontjából csőik az erdeifenyő jöhet 
szóba, mert pl. Oroszország délkeleti s leppéin (a Voro
nyezs—Kujbisev közötti területen), ahol az éghajlati viszo
nyok ugyanolyanok, mint Alföldünkön, az erdeifenyő ős
honos, s megtelepítése most is sikerrel jár. . A fekete
fenyővel szemben tehát — bár az ugyancsak a szegény és 
száraz, do inkább meszestalajok, a sziklás domb- és hegy
vidék fája — a jövőben az erileifenyőt részesítsük előny
ben, már csak értékesebb fájára való tekintetlel is. Az 
erdősítéshez legmegfelelőbb a 2 éves magágyi vagy isko
lázott csemete. 

A gondosan felépített magas sz ínvonalú előadást 
élénk vita követte. Elsőnek a fejtegetéseket mindvégig 
élénk figyelemmel k í sérő Veres Péter ny, miniszter, a köz
érdekű fásítások főfelügyelője kért szót. Feltette a kérdést, 
vájjon az erdeifenyő fasorok létesítésére, tanyafásításra is 
alkalmazható-e? Érdeklődött aziránt, hogy a nehéz, kötött 
talajokra milyen fafajok alkalmasok, s hogy a sz ikes te
riiletekre melyeket lehet sikerrel ültetni. Hivatkozott hor
tobágyi tapasztalataira, hogy a szikes v idéken átvezetett 
vasút méh' anyag irka aljára telepített nyárfa szépen meg
fogant és díszlett s ugyanezen a tájon az út mellett szép 
akác-fasort is talált. .V kapott szaksze íi felvilágosításokat 
érdeklődéssel hallgatta, s azokról jegyzeteket is készített . 

Dr. Magyar János föerdömérnök a fasorok telepítését 
telte szóvá. Rámutatott arra, hogy az akác mezőgazdasági 
lag művelt földek között, vagy azok szélén, még olyan 
helyekre is telepíthető, ahol egyébként nem volna meg a 
létfeltétele, mive l i lyen he lyeken — az ál landó talajműve 
lés folytán —• vízszintes gyökérzetét a rendesnél jóval 
mélyebbre növesztheti , mint egyébként, jobban s főként 

hosszabb időre biztosíthatja így gyökérzete levegő- és víz
szükségletét. Majd az erdeifenyő természetes úton való 
felújításával foglalkozva felhívta a f igyelmet arra, h o g y 
annak legfőbb akadálya a vastag tűalom, ame lyen az eset
leg kikelő cs íranövény gyenge gyökérzetét időben nem 
tudja átnöveszteni a termőtalajig s elpusztul . Ha azonban 
az a lmot feli uraljuk vagy gerezdjével lehúzatjuk, a t e r m i 
szetes felújulásnaik m é g az eset leges kedvezőt lenebb viszo
nyok közöt t sem lesz akadálya. 

Babos Imre erdőtanácsos kifejletté, hogy — Haracsi-
val el lentétben — az alföldi h o m o k fásítása szempontjából 
a feketefenyőt je lentőségében és a lka lmazhatóságában 
messze az erdei fenyő elé helyezi . Buckatetőkön s a bucka
oldalak fe lső szakaszán az erdeifenyőt sikerrel a lkalmazni 
nem lehet, csak a feketefenyőt . Korlátoltabb mértékben és 
jobb he lyeken az erdei fenyő is sikerrel te lepíthető s ezért 
k ívánatosnak is tartja a neki megfe le lő adottságok közötti 
felhasználását. 

Felhívta a f igyelmet a peszér—adacs i nagykiterjedésű, 
már m e g h o n o s o d o t t feketefenyvesre, amelyik a legmos
tohább h o m o k i területen szépen díszlik, jó a növekvése , 
pedig egyik része 3 éven állt huzamosabb ideig ós itt-ott 
1 méter magasan is elárasztva; ezt az időszakot is át
vészelte, m a is egészségesen virul ott, ahol a határozóikul 
üde s nedves talajt k ívánó fafajok mellette kipusztultak. 
Hangsúlyozta , hogy 1 éves fenyőcsemetéve l is lehel h o m o 
kon erdősíteni, de általában 2 éves , mégpedig nem iskolá
zott, h a n e m magágyi csemete használatát tart : a célraveze
tőnek, úgy h o g y ültetéshez a talaj gyenge tűtakaróját mi
nél k i sebb felületen megbontó éikásót • esetleg ültetővasat 
használunk. 

» Héder István főerdötanácsos k ívánatosnak tartotta 
— az Alföld fásításának megkezdése előtt — előbb a 
Ianyaközpontokból létes í tendő új falvak telepítési helyé
nek, az újabb te lepüléseknek, az ezekhez tervezendő út-, 
vasút- ós csatornahálózatnak a kijelölését , hogy így a 
falvak köze lében létes í tendő fasorok és fapászlák, erdő-
foltok már ezek ismeretében célszerűbben s érdekeiknek 
legmegfele lőbben telepíttessenek, mert az egész homok
gazdálkodási terv megvalós í tása csak így lesz va lóban ál
dásthozó. / / . / . 

A S Z I B É R I A I E R D Ő G A Z D A S Á G I E S F A H A S Z N Á L A T I T U D O M Á N Y O S I N T É Z E T 

Ü J F E L A D A T A I K Ö R É B Ő L 

A szovjet kutatómunka az erdőkilermelés és a tűhasz
nálat legszélesebb körében biztosítja a tudományos gon
dolat érvényesüléséi . Kitűnő példa erre az az új munka
terv, amelyet 1948-ban fogadtak el a Szibériai Erdőgaz
dasági- és Fahasználati Tudományos (Kutató) Intézet" 
(Szib. N. 1. I. L. Ch. E.) számára A munkaterv kél fő 
irányvonalát az alábbiak fejezik ki. 

a) .\z erdőipar gépesítése, 
b) l'j erdővidék feltárása. 

Kétségtelen, hogy ezzel a ket tős célkitűzéssel minden 
gépesítési eredmény elősegíti a további fejlődést a feltá
rásra kerülő erdők ibelterjesebb kezelése és jobb kihasz
nálása irányaiban. Közé])- és Dél-Szibéria mos t fellárl és 
még feltárásra kerülő hatalmas erdő vidékein a legnagyobb 
nehézséget a kiközelítés rendkívüli arányid jelentik. Fo
kozza a követelmények súlyát, hogy a kiközelítést állatá
ban meredek hegyoldalakról kell végezni. Az Intézet a 
hegyvidéki gépesített kiközelítést módszeresen kutatva, 
a 3 dobos, végtelen drótkütélmcnclü csörlő rendszer beve
zetését készítette elő. Ezidőszerint a fő- és meMJkoeren-
dezések már készen vannak, sőt a próbákat is fo lyamaiba 
tették. Rövidesen sor ikerül helyszíni kísérletekre. 

További nehézségeit hidalt át az Intézet, amidőn kidol
gozta a feltárt vidékek különleges igényű elektrofűrészeit. 
A szibériai hata lmas fatörzseikhez ugyanis az eddig álta
lában használt vi l lanyfűrészek kics inyeknek, illetve nehéz
kes munkatempójúaknak bizonyultak. Az Intézet reduktor 
nélküli , 800 min vágáshosszúságra a lkalmas fűrészei már 
túlvannak a sikeres próbákon. Az Intézel saját tervezésű 
talpfa-előállító munkagépe ugyancsak elkészült és a tál 
fo lyamán használatba kerül, megfele lő tapasztalaitok szer
zése végett. Az erdei útépítés gépesítése és az elkészülő 
utak karbantartása terén az Intézet két irányban folytatja 
kutatásai). Úgynevezett kis-gópesítéssel oldja meg a fa-
kiszállító utak építéséi és ,,Bu/(/ozzer"-rendszeTÜ traktoros 
héiekéket tervez a zavartalan szál l í tás b iz tos í tó jára . A 
SzibNIILChE-M-2 e lnevezésű automat ikus fafe ldaraboló 
készülék, amely a generátorgáz nyersanyagát termeli ki, 
a használatban egyszerűnek ós igen nagy te l jes í tményű
nek mutatkozik. 

Még számos más irányban tervez é s dolgozik az Inté
zel —• amely ipari jellegű feladatok kitűnő megoldására is 
képes — a szibériai és távolkelet i erdőfeltárás megterve
zése keretében. (Lyesznaja pramislenaszty 1948/11.) 

K. M. 

r 



G O N D O L A T O K A L F Ö L D I E R D Ő G A Z D Á L K O D Á S U N K F E L A D A T A I R Ó L É S S Z E R V E Z É S I 

K É R D É S E I R Ő L 

Erdőgazdasági é letünknek m a központi kérdése a 
MALLERü-nek küszöbönál ló átszervezése nemzeti válla
latokká. Ennek során — amint tudjuk — a tervek szerint 
Alföldünk területén külön több Erdőgazdasági Nemzeti 
Vállalat alakul azzal a feladattal, hogy a t i ianoni bé
kével kialakult országunk egyik központi , mondhatnánk 
létkérdését: az alföldi gazdálkodás új alapokra fektetését 
és az ország e r d ő s ü t s i g i százalékának emelését megoldják 

Éppen ezért n e m közömbös , hogyan szervezik meg az 
arra hivatottak ezeket az új intézményeket , mi lyen keretet 
ál l ítanak nekik, a keretet pedig mi lyen tartalommal töl
tik meg. f 

Alföldi erdészetünk jövőbel i teendőit a meglévő alföldi 
erdők ál lagának megóvásában, minőségének javításában, 
de méginkább új erdők, gazdasági fásítások létesítésében 
látom. N e m lekicsinylenclő feladat a fa megszerettetése az 
Alföld népével . Amint látjuk ezekből , a teendők elsősor
ban az erdőtelepítés , erdőfelújítás és erdőápolás körébe tar
toznak. Az erdőhasználat — legalábbis egyelőre — lénye
gesen háttérbe szorul az erdőműveléssel szemben, tehát 
létesítendő erdőgazdálkodási szerveinknek főként az erdő
művelés terén o t thonosan mozgó szakemberekre kell tá-
maszkodniok . 

Magyarország ös szes erdőterülete 1938-ban 2.064.000 
k. hold volt, azaz, orzágunk erdősültsége az erdőtörzs-
könyi adatok szerint 12.4°/u (Nagg László főerdőtan. ada
tai az Erdőgazdaság 1948. aug.-i számából ) , vagyis jóval 
alatta marad az ideális ál lapotot jelentő kereken 25%-nak. 
Ha meggondol juk, hogy ez az adat az erdők törzskönyvé
ből való, amely pedig nem tükrözi egészen a va ló ál lapo
tot, hogy továbbá á l lományaink tekintélyes része fiatal és 
középkorú, valamint rontott erdő, a fenti százalékos arány 
gyakorlati értéke m é g kevesebb. 

Ezt a rossz arányszámot pedig elsősortban az Alföld 
fát lanságának tulajdoníthatjuk. Még s iralmasabb a helyzet, 
ha az egyes alföldi vármegyék erdősültségét (Békés: 1.6, 
Hajdú: 0.9, Szolnok: 0.8, Csanád: 4.3, Csongrád: 3.5, Sza
bolcs : 5.4, Bács-Bodrog: 3.8, B ihar: 9.6) nézzük. Nem 
vigasztaló azonban az alföldi erdész számára Pest vm. 
10.3°/u-os erdősültsége sem, hiszen ezeknek az erdőknek 
je lentős része a vármegye északibb, dombos vidékein, va
lamint a Duna mentén húzódik. (Az adatok az Erdészeti 
Zsebnaptár 1943. év fo lyamából va lók) . 

Ha ezeket a számokat vizsgáljuk, nyi lvánvalóvá válik 
előttünk, hogy alföldi erdészetünk főkérdése az erdősíteít 
terület miné l nagyobb mértékű növelése . Tegyük m é g 
hozzá, hogy a fenti adatok 1941-ből valók, azóta a háborús 
túthasználatok és a háború utáni szűkös idők kényszer-
hatása következtében az erdősültség! százalék még alább 
szállt. 

Alföldi erdőterületeink növeléséhez , he lyesebben az 
Alföld fásítottságának emeléséhez hármas út vezet : 1. az 
erdősítési hátralékok mielőbbi eltüntetése, 2. fásításra ki
jelölt területeink gyors ütemben való beerdősítése és 3. a 
gazdasági és útimenti fásítások nagymértékű növelése . Az 
első ket tő — legnagyobbrészt ál lami tulajdonú vagy állami 
kezelésben lévő erdőkről lévén szó — kizárólag állami 
fe la 'a t , tehát a létes í iendő alföldi Erdőgazdasági Nemzeti 
Vállalatok feladata, az utóbbi — még a megfele lő törvényes 
rendelkezések ellenére is — Ibizonyos mértékig az egyes 
emberek kénye-kedvének a függvénye. Mivel a tapasztala
tok szerint az egyes egyének fásítási kedvére k o m o l y a n 
építeni nem lehet, mindenképpen e l sősorban állami feladat 
az Alföld fásítása. 

Ahhoz, hogy erdőterületeinket növe lő feladatát az ál
lamerdészet e lvégezhesse , szükséges e lsősorban törvényes 
rendelkezésekkel az egyéb mívelés i ágú teriiletek rovására 
a beerdősí tendő területek kiterjedését a szükséges százalé
kos mértékig emelni . 

Ámde az erdősítendő területek puszta növe lése még 
egymagában nem megoldás . Ezeken a területeken erdőt is 
kell létesíteni. És itt jutottunk el alföldi erdőgazdá'kodási 
szerveink leg lényegesebb fe ladatához: az alföldfásításmak 
m a még többé-kevésbbé ismeretlen területén a kérdés meg
oldásához vezető utat megtalálni . Márpedig ez m a még 

elsősorban tudományos feladat, éppen ezért az Alföldi 
Erdőgazdasági Nemzeti Vállalatoknak olyan emberekre 
lesz szükségük, akikben megvan ezekhez a tudományos 
fe ladatokhoz az érdeklődés és a kel lő felkészültség. 

Mivel az alföldfásítás kérdése m a még többé-kevésbbé 
nyitott, és a megoldás keresése tudományos — de a gya
korlattól elválaszthatatlan — feladat, nyilvánvaló, hogy 
még sok kutatásra, sok kísérletezére van szükség. Hozzá
férhetőkké kell tenni az eddigi kutatások eredményeit, 
lehetővé kell tenni a további kísérletezéseket, külföldi 
hasonló kérdések tanulmányozását a szakirodalom és 
közvet len tanulmányutak segítségével. 

Természetesen ehhez az anyagi feltételeket is elő kell 
teremteni. Nem sajnálhatjuk erre a célra a lehetőségek 
határai között a pénzt, annak ellenére, hogy a létesítendő 
vállalatok anyagi erőforrásai igen korlátozottak lesznek. 
Éppen ebben a tudományos tevékenységben látom jövőbeli 
erdészetünk igazi feladatát. Alföldi Erdőgazdasági Nemzeti 
Vállalatainkat főleg kutató, tudományos intézmények
ként képzelem el, magának a vállalati szervezetnek pedig 
a tudomány és a gyakorlati élet egybehangolását keli biz
tosítania. 

Alapvetően fontos szakkérdésekben keU a legjobb 
utat megtalálnunk, hiszen az Alföld legégetőbb kérdése, 
további területek • erdősítése, ma még nagy kérdőjel előt
tünk, azokon a helyeken, amelyeken az eddig alkalmazott 
fafajok telepítése nem kecsegtet sikerrel. 

Megoldatlan az elegyítés, a talán sehol másutt nem 
annyira égetően fontos alátelepítés, egyáltalán a helyes fa
fajmegválasztás kérdése. Sok esetiben a kitűzött cél nem is 
a megfe le lően nagy hozamú erdők létesítése, hanem csu
pán az, hogy egyes területeken a fát egyáltalán meghono
sítsuk. Mivel az eddigi kutatások nem vezettek mindenhol 
kellő eredményre, további a lapos megfigyelésekre, vizs
gálódásokra van szükség. Ez -már n e m annyira labora-. 
tóriumi munkából áll, mint a természet útmutatásainak 
felderítéséből, amit b izonyos mértékig csakis külföldi 
—• e lsősorban az oroszországi — hasonló körülmények 
alapos tanulmányozása útján lehet elősegíteni. 

Itt kel l megemlí tenem, hogy alföldi viszonylatban igen 
nagy f igyelmet kell szentelnünk vé leményem szerint az 
„Erdészeti Lapok" 1948. 1. számában röviden említett 
Biolley-íéle erdőművelés i módnak (Lesenyi Ferenc: „A cen
tenárium évszázada és az erdőgazdaság"). Akármilyen 
nehéznek is látszik ezt á rendszert nálunk megvalósítani, 
szegénységi bizonyítványt állítana ki a magyar erdészet 
saját magáról , ha egyszerűen a magyar viszonyokra hivat
kozva, napirendre térne a kérdés felett a nélkül, hogy 
alapos gyakorlati megfigyeléseket és kísérleteket végezne 
ezzel kapcsolatban. Hozzáférhetővé kell tenni Biolley ta
nulmányát , a kísérletezésekre pedig néhány erdőgondnok-
ságot ki kell jelölni. Bizonnyal sok gondnok, erdész szíve
sen vállalkozik majd arra. hogy részt vegyen ebben a ku
tató munkában. 

Végül szólnunk kell az erdőgazdálkodásunk jövőjét 
jelentő szakoktatási kérdésekről . Mivel a jövendő magyar 
erdészetnek egyik legfontosabb feladata az alföldfásitás, a 
királyhalmi szakiskolát célszerű lenne elsősonban az alföldi 
erdész-szakemberek képzésének szolgálatába állítani. Hogy 
azonban a szakiskola ezt a munkásságát eredménnyel vé
gezhesse, szükséges mind az előadók, mind a tanuló ifjú
ság elméleti képzettségét, illetve képzését gyakorlati meg
figyelésekkel, tanulmányutakkal teljessé tenni. Lehetetlen 
ál lapot volt az, h o g y . a z ál lam hosszú évekig, mondhatni 
évtizedekig nem küldte el tanulmányútra az erdész-szak
oktatás tanári karát (pl. szakiskolánk egyik előadója 15 
éves tanári m ű k ö d é s e alatt egyetlenegyszer mehetett el — 
akkor is egynapos — tanulmányútra) . Hogy kívánhatjuk 
meg i lyen körülmények között, hogy szaktanáraink a jö
vendő erdésztársadalmát a gyakorlattal legteljesebb össze
függésben álló elméleti kiképzésben részesítsék! 

Az erdészeti középiskola és az erdészeti felsőoktatás 
vonalán szintén ezeknek az elveknek kell érvényesülnie. 

összefogla lva az e lmondottakat megállapíthatjuk, hogy 



az ország erdősültségi viszonyaira va ló tekintettel a létesí
tendő Ali öldi Erdőgazdasági Nemzeti Vállalatok megszerve
zésekor a megoldásra váró feladatok komolyságának meg
felelően a legnagyobb körültekintéssel kell eljárniok a 
szervezést végzőknek. Ide kell tömöríteni erdésztársadal
munknak az Alfölddel és a síkvidéki erdőművelésse l szí
vesen foglalkozó minden jól képzett tagját. A legmeg
felelőbb emberek részérc pedig biztosítani kell a reájuk 
váró feladatok sikeres megoldásához szükséges anyagi 
fedezetet, lehetővé kell tenni kutatómunkák folytatását, 
tanulmányutak lebonyolítását (bel- és külfö ldi viszonylat
ban egyaránt), a szakemberek ke l lő felkészültségű pótlá
sát és nem utolsó sorban a zavartalan m u n k á h o z elkerül
hetetlenül fontos új é s hathatós törvényes kereteket. Csak 
akkor töltheti be maradéktalanul erdészetünk az o r s / á g 
felemelésében reá váró szerepet, ha ezek a feltételek meg
vannak a nagy munka elvégzéséhez. Azt hiszem, bizalom
mal tekinthetünk erdőgazdálkodásunk jövője elé, mert a 
létesülő Alföldi Erdőgazdasági Neimelii Vállalatok végre 
azok a szervek lesznek, ame'yek a fenitek során vázolt 
feladatokat sikerrel és maradéktalanul megoldják. 

Tóth Béla 

E L É G A T A I Í V Á G A S B Ó L 

Bármerre járunk az országban és figyeljük az erdőket , 
mindenütt szemünkbe ötlenek a tarvágások, ültetett f iatalo
sak, letarolt, be nem ültetett hegyoldalak, köztes hasznalat 
alá vont erdőterületek. Ez a helyzetkép n e m olyan, ami
lyennek egy erdész szakember örülhetne. Mindnyájan tud
juk, hogy az erdők tarolóvágással való kihasználása az 
erdőben lévő termőerőt a legkülterjesebben használja ki, 
ez az eljárás sok esetben a rablógazdálkodás fogalmát ki
merítő erdőpusztításig is eljut. 

A tarolóvágásos gazdálkodás tehát n e m lehet népi-
demokráciánk erdőgazdaságának alapja és jel lemzője. Mi
vel pedig mi erdészek ezt tudjuk és valljuk, köte lességünk 
mindent elkövetni, hogy erről vezető pol i t ikusokat és a 
nemzetgazdasági szakembereket, valamint az egész köz
véleményt meggyőzzük f 

Mert miről is van itt l ényegében szó? Az ország meg
követeli minden dolgozójától , hogy többet és jobbat ter
meljen, mert ezáltal építi a szocial izmust . Azok, akik e 
szép, nemes célkitűzést úgy magyarázzák, hogy több és 
jobb erdőt kell kitermelni, tudatosan vagy tudatlanul , de 
ellenségei nemzetgazdaságunknak, mert az i lyen művelet 
megfosztja az erdőt a termelő tőkétől. 

Amelyik országban kevés az erdő. az fabehozatalra 
szorul, azaz más javak termelésével fokozza kivitelét, hogy 
külkereskedelmi mérlegét egyensúlyba hozza. Ha ezt n e m 
tudja megtenni, k izsákmányolná , szegénnyé válik. Erdőt
len országok szegények lesznek. 

„Erdő nélkül nincs Magyarország". Ezért kell nekünk 
erdőterületünket szaporítani, meglévő erdeinket a lehető 
leggondosabban kezelni, úgyhogy az erdő többet és j ob 
bat termeljen. Erdeink szakszerű kezelésével , az é lőfaál lo
mány gondozásával fogjuk elérni a nagyobb növedéket , a 
valódi többtermelést, továbbá így a szerfát szolgáltató erdő 
nevelésével a jobbtermelést. 

A helyes eljárás az erdőművelés körébe tartozik. Itt 
kell az erdőgazdanak szaktudása legjavát az é lőfakészlet 
több- es jobbtermelése érdekében sorompóba állítani. 

Szálerdőt kell nevelni, a tisztások, gyérítések — át-
erdőlések — idejekorán és tervszerűen való e lvégzése utáa, 
és a véghasználatot a szálaló-vágásos vagy szálalásos rend
szer bevezetésével, a természetes felújítás érdekének szem 
előtt tartásával, a legtovább lábon m a r a d ó , legkiválóbb fa
egyedek tömeg- és érték-gyarapodásának e lőmozdításával 
kell elvégezni. 

Ezeket az eljárásokat ismerve és he lyeseknek tudva, 
vessünk véget mindenült a tarvágásos gazdálkodásnak é s 
induljunk el végre a korszerűség eredményesebb útján I 

Kerüljük a tarvágást, még sarjerdeink, rontott erdeink 
esetében is. Igyekezzünk megtalálni az á l lományáta lakí tás 
olyan módját , amely nem hagyja a termőtalajt hos szabb 
ideig takaratlanul. Gondoljunk csak arra a növedékveszte-
ségre, ame ly az i lyen tarravágott területeken keletkezik, 
azért, hogy ott nem képződik fakészlet. Kihasználatlanul 
marad a talaj, a levegő. Ezt kell az okszerű termelő erdő
gazdaságnak megakadályoznia . 

Köztudomású , hogy a n ö v é n y — tehát a fa is — táp
anyagát a talajból és a levegőből veszi fel. A kettő leg
gazdaságosabb k ihasználása a szálalóerdő formáiban lehet
séges. A szálaló-erdő tehát a belterjesen kezelt erdőgazda
ság j ö v ő képe. Hogy azonban egy erdőt belterjesen lehes
sen kezelni, ahhoz még erdőgazdaságunknak nagy fejlő
désen kell keresztülmennie . Ennek á l lomásai : a feltártság, 
gépesítés , kel lő számú és jó fe lkészültségű szakszemélyzet , 
jól begyakorolt és önál lóan is dolgozni tudó erdei munká
sok. Ezt a fejlődést siettetni mindnyájunk e lsőrendű fel
adata. Megvalós í tásához nagyarányú beruházások szüksé
gesek, tehát e lőhaladását l egföktpen az anyagiak befolyá
solják. Ilyen körülmények közöt t erdeinknek csak kevés 
része van abban a helyzetben, hogy a száladó erdőgazda
ságot be lehessen rendezni benne. 

De sok erdőnk van a feltártság o lyan fokán, ahol már 
a belterjesebfo szálaló-vágásos erdőgazdaságot be tudjak 
rendezni. Itt tehát nem szabad kés lekednünk. 

Haladéktalanul be kell vezetni ezekben az erdőkben 
az adot t ságok közö t t legmegfele lőbb szála ló-vágásos eljá-
Tást. Erdőmérnöke ink dolgozzák ki e fe ladatokat és bírál-
tassák el az arra hivatottakkal . Az elfogadott tervezetet 
erdészeinkkel l egmesszebbmenőén ismertessék, oktassák 
őket a h e l y e s munkára . I lyen felkészültség esetén a s iker 
n e m maradhat el: a lábon m a r a d ó fa vastagszik — fel
h íz ik —• az újulat kitölt i az erdő alsó rétegét — tehát a 
növedék nagyobb lesz —•, többet, jobbat termeltünk. 

Van azonban sok o lyan erdőnk, ahol m é g a szálaló-
vágásos eljárások bevezetésére nincs meg a lehe ő s ' g Ily°n 
he lyeken is kerülni kell a tarvágásos erdőgazdaságot . Az 
i lyen esetekben a természetes felújítás egyéb (csoportos , 
i l l . pásztás) a lakjai t és az alátelepítéseket a lkalmazzuk, 
hogy minél kisebbre csökkentsük azt az időt, mikor az 
erdőtalaj kihasználat lanul — ugaron — fekszik. A felújult 
terii letekről a még lábon ál ló fák eltávol ítása már nem 
tarvágás, bár ezt a műveletet s o k o n — helytelenül — 
ezzel a -kifejezéssel illetik. 

I lyen körülmények között lecsökkenthetjük a tarvágá
sos eljárások területeit a legkisebb mértékre. 

Végezetül szóljunk az erdőhasználatról is. Miként az 
erdőművelés a „többet és jobbat termelj"-elvet, az é lőfa-
készletre (Arbor, Baum) értelmezi, az erdőhasználat már 
csak a tőtől elválasztott , holt fakészlettel (Lignum, Holz) 
számol. Ez a fakészlet adott mennyiség . Az erdő évi hoza
déka . Ebből a mennyiségbő l kel l az erdőgazdaságnak, a 
legjobbat és a legtöbbet kihoznia . A legkisebb selejttel — 
tűzifa, gal lyfa, forgács — termelje ki a z e k a t a szerfa-válasz-
tékokat, amelyekre a ledöntött fa a lkalmas. Minél nagyobb 
szerfaszázalékJí. ihozalalra kell törekednie . Vétkes k ö n y -
nye lműség azonban szerfa-százalékról, szerfa-kihozatalról 
beszélni a lábon ál ló erdőben, főleg e löhasználat esetem, 
mert k ö n n y e n engedhetünk o lyan csábításnak, amelynek 
kárát az erdő vallja. 

Az erdőhasználat könnyebbsége , eredményei , e l ő n y ö s 
sége ne befo lyásol ja tehát az erdőmüvelő munkáját , mert 
h a ez volna a he lyes elv, mindenütt a tarvágásos eljárást 
kel lene alkalmazni . 

Küzdjünk tehát a tarvágásos eljárások ellen, amelyek 
a feudális és kapitalista vállalati termelések örökségei , 
térjünk át mielőbb a szocializmus magasztos elveivel lob
ban összeegyeztethető, közösségi célokat szolgáló, szálaló-
vágásos és szálalásos erdőgazdasági eljárásokra! 

Huszár Károly. 

K A R Á C S O N Y F A T E L E P E K L É T E S Í T É S E 

A karácsonyfa beszerzése 1918 előtt n e m volt nehéz , 
mert erdővidékeink p o t o m pénzért tömegesen ontották 
a szebbnél szebb példányokat , és m é g a l egszegényebb 
csa ládok is együtt örvendhettek gyermekeikkel a szeretet 
ünnepén a kivilágított karácsonyfa alatt. Tr ianon után a 
karácsonyfa-termelés megcsappant , az import megnöve l te 
a költségeket . Pedig az akkori magánerdőgazdaságoknak 
m ó d j u k b a n lett volna karácsonyfate lepeket létesíteni és 
pár év múlva a karácsonyfahiányt pótolni , a felesleges 

többkiadással járó import-karácsonyfát kiszoríthatták vo lna 
a piacról, és gondoskodhat tak vo lna az ország ebbeli szük
ségletének fedezéséről . 



Igaz, a természeti adottságok nem alkalmasak arra, 
hogy a mai Magyarországon olyan karácsonyfákat nevel
jünk, amelyek az igényeket minden tekintetben kielégít
hetnék, ezen azonban lehet segíteni. 

Nézzük csak, mélyen fenyőfajták alkalmasak kará
csonyfa nevelésére? A legszebb karácsonyfát kétségkívül a 
megfe l e lő termőhelyeken és éghajlati v iszonyok között nőtt 
jegenyefenyő adja, lassabb növése miatt lombozata dús, 
és a meleg szobában is tartós, mert tűit n e m hullatja. 
Ennek el lenére, mert régebben sem volt a jegenyefenyő 
bőségben, az általánosan használt karácsonyfa a lúcfenuő 
volt, amelynek szép a növése, de nagy hátránya, hogy 
lűit meleg helyen hamarosan lehullatja. Egyes he lyeken, 
más hiányában, az erdeifenyőt is használták karácsony
fának, de ez a valóságban csak kényszermegoldás volt. 

Karácsonyfa telepek létesítéséhez a fentiek szerint a 
jegenyefenyői kellene e lsősorban alkalmazni, ha azonban 
tekintetbe vesszük azt, hogy a magjának csíraképessége. 
elég gyenge , csemetéjének nevelése nagyon kényes és 
költséges, növekedése a' n e m neki megfelelő éghajlati vi
szonyok között gyorsabb, fája puha és ritkább lombozatú, 
mint a magasabb régiókban női teké — akkor n e m lesz 
kétségünk, hogy ez a fafaj á mesterséges karácsonyfa-
telepítéshez nem jöhet szoba . 

Marad tehát a lucfenyő. Ezl karácsonyfa céljaira al
kalmassá tudjuk tenni. A lucfenyő a m i . d o m b v i d é k ü n k ö n 
eleinte —• amíg a kiültetett csemete gyökérzete erőtelje
sebb fej lődésnek indul — szép sűrű lombozatú , formás 
íácska, ha azonban elérte az 1 m körüli magasságot , egy 
szerre 70—80 cm-es vezérhajtásokat fejleszt gyér -ág-
pereszlennel és ezért karácsonyfának idét len alakúvá 
válik. Ezenfelül még fenállanak azok a hátrányai is , ame
lyekre előbb már rámutattam. 

Mindezen azonban lehet segíteni ezüstfenyővel való 
beoltassál. Ezt a műveletet a lucfenyőn úgy végezzük el, 
hogy 3 éves korálban a vezérhajtását levágjuk és egyszerű 
csapolással — mint a gyümölcs fák esetében — egy ezüst
fenyő-hajtást oltunk reá. Ez átveszi a vezéirhajtás szere
pét, s a továbbiakban az ezüstfenyő jel legzetességének 
megfelel/i fácskái fejleszt. A lucfenyő cs íraképessége jó , 
nevelése k ü l ö n ö s e b b nehézségge l n e m jár, és ha a beol lá-
sát ezüstfenyővel s ikeresen elvégezzük, o lyan karácsonyfa- , 
típust nevelhetünk, amely minden igényt, kie légí t : nem 
túlságosan gyors növése következtében jó a lakú kará
csonyfát ad, tűit a szobáiban is sokáig megtartja és színe
zeténél fogva külső cs in tekintetében is felülmúlja luc
fenyő-versenytársait . 

* Az ezüstfenyővel va ló beoltás m á r kikísérletezett 
dolog, és — kellő gondossággal végezve — feltétlen siker
rel jár. A győri erdőigazgatóság eddig 8 erdőgondnokság
ban összesen 62 kh. területet jelölt ki karácsonyfate lep 
céljaira, részben felhagyott csemetekerteket , részben be-
erdősítésre kijelölt más művelésű ágú területeket, rész
ben pedig u. n. csereterületeket. Ezeknek lucfenyővel való 
beültetése máris fo lyamatban van. 1,20 m-es hálózatban 
valé) kiü.tetés esetién kh.-ankiint kb. 4000 drb. karácsonyfa 
nevelhető. 8 év múlva a fácskák harmadrésze kiszedhető, 
mert akkorra már eléri egyre-másra a lVs m magasságot . 
A további 4 év alatt fokozatosan kiszedhető a többi, ezek 
közül a 12 évesek már a 2.5—3 .0 m hosszúságot is elér
hetik. Az utoljára maradottakból néhány szép növésűt 
továbbra is visszatarthatunk további nevelésre i skolák és 
közületek részére. A kivágottak helyére természetesen 
minden ugves esetben új csemetét ültetünk. 

Ha ezt valamennyi erdőigazgatóság rendszeresen !>'•-
vezeti. 10 év múlva a karácsonyfa-behozatalt k iküszöböl
hetjük, mert a 11 eridőigazgatóság évente kb . 1 mil l ió ka
rácsonyfát tud piacra hozni , ezzel a belföldi szükségletet 
nagyjában fedezni tudjuk. N e m nehéz kiszámítani azt. 
hogy emellett a hazai erdőgazdaság is je lentékeny jöve
delemihez jut, a karácsonyfát o lcsóbban tudnók a né]) 
rendelkezésére bocsátani és a behozatal megszüntetésével 
megtakarításhoz jutnánk országos v iszonylatban i s . 

Istvánffy József. 

• A F . A . O . E R D Ő - É S F A G A Z D A S Á G I 
S T A T I S Z T I K Á I N A K J E L E N  T Ő i s É G E 

A FAO az Egyesült Nemzetek (United Nations Or-
ganisation —: UNO) Élelmezési és Mezőgazdasági Szer
vezete (l-dod ami Agrieultural Otganisation — F. A. 0.). 
Mezőgazdasági tevékenységébe az erdészet és fahasználal 
kérdéseit is felvelte. Magyarország 1046 ota vesz részt a 
FAO 54 ál lamra kiterjedő tudományos és statisztikai 
irányú munkásságában. A Magyar Nemzeti FAO Bizottság 
jelenleg a földmívelésügyi miniszter főfelügyelete alatt 
tevékenykedik. Erdő- és Fagazdasági Szakcsoportja az. 
éden jár a nemzetközi tudományos kapcsolatok ápolásá
ban és a magyar gazdasági élet számára történő haszno
sításában. 

A F. A. O. első ízben 1947-ben Marianské-Lazné-h:m 
tartott erdő- é s fagazdasági konferenciát, ott hívták léire 
a FAO „Európai Erdő- és Fagazdasági Bizottságát"., amely 
1948 júl iusában 21 európai nemzet részvételével megren
dezte az első évi kongresszusát. Magyarország minden al 
kálómmal képviseltette magát és érdemlegesen vett részt a 
tanácskozásokban. Az utóbbi kongresszus 3 irányban lépett 
fel kezdeményezőén , mégpedig a statisztikai, a hozaminöve-
lési és az ál lománygyarapítási kérdéscsoportok területén. 
Ez a lkalommal vázolni fogjuk azokat a nehézségeket, ame
lyeket a kongreszus egyhangúlag áthidalandóknak mon
dott ki, az eddiginél pontosabb és egységesebb, tehát meg
híz hatóbb európai erdő- és fagazdasági stalisztika elérése 
végett. 

1. Léngeges eltérések mutatkoznak a jelenleg használt 
erdészeti statisztikák és a FAO által újabban készített fa
h a s z n á l a t i (termelési és fogyasztási) adatok egybevetése 
során. A FAO megbízatást kapott , hogy az el lentmondások 
kiküszöbölése végett javaslatokat legyen és azután gon
doskodjék a : minél kielégítőbb erdő- és fagazdasági statisz
tika rendszeres szolgáltatásáról. 

2. Az eltérések egyik fő területe egyrészről az erdők 
évi hozamának, másrészről az évi fahasználal tömegének 
egymásra vetítéséből adódik. Magyarázatul említhetők a 
döntéstől a kiszállításiig előálló veszteségek és hibák, az 
erdei é s környéki fogyasztás, az erdei munkásság fahasz-
nálala. slb. 

3. Az e l lentmondó adatok kiküszöbölése végett orszá-
gonkint egyetlen adatszolgáltidó központ juttassa el a gyűj
tött és el lenőrzött , esetleg átszámítással közös nevezőre 
hozott erdő- és fagazdasági statisztikát a F.tO-hoz. 

4. Az erdő- é s fagazdasági statisztika országos gyűj
tése és vezetése tekintetében felkért \k a résztvevő országo
kat, hogy ahol még ily egységesítő statisztikai eljárás 
hiányzik, ott megfelelő szervet jelöljenek ki e feladatkör 
kizárólagos ellátására. R. M. 

T I S Z T Í T Á S 
Az Erdészeti Lapok f. évi 1. számának „Különfélék" 

rovatában megjelent „Ritkítás, mint növedékgyarapítás" 
e. köz leményéve l kapcsolatban feltellem magam' an, hogy 
mindazokban az esetekben, amikor egy-egy igen üdvös 
erdőgazdasági műveleteit, cse ekirényl vagy elvet olyan 
színben tüntetnek fel, hogy az jels óvá válásával az erdő
gazdaságnak kárára lehet, azt mcgvizspá'om, és mind a 
szakközösség, m i n d a tágabb körű nyi vánosság előtt kon
krét módszerekkel tárgyalás alá veszem. 

Kijelentem, hogy az így keletkező vitában a verem 
szemben állók részéről éppen olyan jős 'ándékot és ügy
szeretetet* tételezek fel, mint amilyent részemről is felté
telezni kéreky 

Nekibuzdulásomat éppen a Lemin-Szláliii-i szociális 
társadalomban egyedül helyes és alkalmazol! dialektikus 
tárgyalási m ó d n a k köle 'ezö voltából merítem, hogy a 
tézis és antitézisből az építő szintézist közös erővel elő-
állítsuk. 

Minthogy az. említett cikk helyszíni megvizsgálása 
folytán hozzászó lásom m é g el nem készülhetett, annak 
megjelenését a közeljövőre ígérem. 

Azt is bejelentem, hogy minden ilyen irányú további 
c ikkem főc ímének mostani soraim élén lévő címet szán
tam, azt a műveletet k ívánván ezzel jelölni, amit mi, er
dészek, a tisztítás szóval fejezünk ki. Ajtay Viktor 

Műszaki és Természettudományi Egyesületek Szövetsége kiadása. — Fe le lős kiadó : Zentai Bé la . — Kiadóhivatal : Budapest , V.. Szalay-u. 4. 
Te le fon : 122-299. — Csekkszámlaszám : M. Nemzet i Bank 22. sz. fiókjánál 74.622. sz . ptp . szia. - Szikra Rt. Budapest , V. , Honvéd-utca 10. 

FeleiőB nyomdavezető" : Radnóti Károly. 



O L V A S Ó I N K H  O  Z  ! 

Lapunk fejlesztése csak olvasóink termékeny közreműködése alapján lehetséges. 
Szeretnők minél jobban megközelíteni a magunk elé tűzött célt: hogy folyóiratunk az 

egész magyar erdő- és fagazdaságnak érdeklődéssel, szeretettel várt, ia tudomány legújabb ered
ményeit hűségesen, mindenki számára érthető formában közvetítő szakközlönye legyen. 

Ehhez azonban feltétlenül szükségünk van olvasóink véleménynyilvánítására, tárgyilagos 
bírálatára, ösztönzésére és írói közreműködésére. 

Megismételjük tehát az „Erdészeti Lapok" 1948. évi 1. füzetének 37. oldalán közölt 
— de eddig, sajnos, eredmény nélkül maradt — felhívásunkat, és arra kérjük Olvasóinkat, 
legyenek segítségünkre abban, hogy iminél tökéletesebbet nyújthassunk. 

Meggyőződésünk, hogy sok érdekes javaslat, megszívlelendő figyelmeztetés fultna be 
hozzánk, ha szaktársaink nemcsak baráti körben, élőszóval tennék meg észrevételeiket, hanem 
írásban is velünk közölnék állásfoglalásukat. Ezért mellékelünk a mostani füzethez egy válasz
levelezőlapot. Reméljük, nem hiába! ( 

Nagyon kérjük- a magyar erdő- és fagazdaság minden lelkes dolgozóját, írják meg 
őszintén, mit szeretnének találni lapunkban, milyen formában és milyen terjedelemben. 

Nagyon hálásak tennénk, ha minél többen támogatnának bennünket hosszabb tanulmá
nyokkal, rövidebb közleményekkel, sftb. 

Külföldi kapcsolataink kiépítése is folyamatban van. Az idegen nyelvű szakirodalom 
minél célszerűbb hasznosítása és a kölcsönös tapasztalatkicserélés előfeltétele azonban, hogy 
olyan munkatársak is álljanak rendelkezésünkre, akik anyanyelvükön kívül a szakmai szín
vonalhoz megkívánt mértékben beszélnek és írnak valamilyen más nyelven is. 

Elsősorban az ú. n. világnyelvek (francia, orosz, angol, német, spanyol, olasz) művelőit 
kérjük, közöljék velünk, ha fordítói és ismertető munkára vállalkoznak, de örömmel üdvözöl
nénk más nyelveken (holland, dán, svéd, norvég, finn, csehszlovák, lengyel, jugoszláv, török, 

stb.) nyújtott segítséget is. 
A közreműködés részleteit a jelentkezőkkel személyenkint külön tárgyaljuk le. 

Az Erdészeti Lapok Szerkesztőbizottsága. 

AZ ORSZÁGOS ERDÉSZETI EGYESÜLET ELŐADÁSAI. 

Március hó 28-án (hétfőn) d. u. 5 órai kezdettel: 

I b y G á b o r : „A D I A L E K T I K A A Z E R D Ő G A Z D A S Á G B A N " 
címen tart előadást. 

Az előadás helye: Budapest, III., Kunfi Zsigmond-u. 38—40. 

F i g y e l m e z t e t é s ! Aki nem jelenti be lakcíme változását, ne várja az „Erdészeti 
Lapok"-at! Ilyen mulasztás esetén az esetleg elveszett példányokat nem pótolhatjuk! 
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K i a d ó v á l l a l a t : 

V . , S z a l a y - u t c a 4 T e l e f o n : 1 2 2 - 2 9 9 , * 1 2 5 - 2 8 8 . 3 1 0 - 1 3 5 . 

C s e k k s z á m l a : \ l . N e m z e t i B a n k 2 2 . s z . f i ó k j á n á l a 7 4 . 6 2 2 . sz . p t p c s e k k s z á m l a . 


